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ارزیابان به هگمتانه می آیند

در جلسه شورای شهر تهران چه گذشت
دو روایت از انتصابات در شهرداری

صبا رضایی: پرونده ثبت جهانی هگمتانه و مرکز تاریخی همدان به زودی مورد ارزیابی قرار گرفته و در ســال آینده در نشست یونسکو گزارش ارزیابان ارائه خواهد شد. مسئولان امیدوارند 
پرونده با چند ایراد جزئی ارجاع داده شــده و ســپس مورد تأیید قرار بگیرد. ارزیابان ایکوموس - شــورای بین المللی ابنیه و محوطه ها – تا یک ماه آینده به همدان سفر کرده و به ارزیابی 
میدانی پرونده پیشــنهادی ثبت جهانی هگمتانه و مرکز تاریخی همدان می پردازند. بهمن سال گذشــته بود که علی دارابی، قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، از 
تحویل پرونده «هگمتانه و مرکز تاریخی همدان» به یونســکو خبر داد . پرونده ثبت  جهانی هگمتانه و مرکز تاریخی همدان، گســتره ای از محوطه باستانی هگمتانه، میدان مرکزی شهر، بازار 
تاریخی همدان، آرامگاه بوعلی سینا و خیابان های تاریخی این محدوده را شامل می شود. سالانه هر کشور یک سهمیه برای ثبت جهانی دارد که سهمیه ایران برای سال آینده پرونده منظر 
فرهنگی و تاریخی از هگمتانه تا همدان خواهد بود. هگمتانه قدمتی طولانی و تاریخی داشــته و پایتخت مادها بوده اســت. همدان از جمله شهرهای قدیمی و مهم کشور است که همواره 

جایگاه سیاسی و اجتماعی مهمی در حکومت های مختلف داشته است.

 پرونده سال آینده بررسی می شود
از آنجایــی که ارزیابان یونســکو هنوز به بررســی منطقه 
هگمتانه و مرکز تاریخی همدان نپرداخته اند، اما سال گذشته 
پرونده ماســوله و کاروانسراها مورد ارزیابی قرار گرفته است، 
پرونده ماســوله و کاروانســراها امســال در نشست یونسکو 
مطرح شــده و پرونده هگمتانه و مرکز تاریخی همدان ســال 

آینده در نشست مطرح خواهد شد.
صاحب محمدیان منصور، مدیر پایگاه هگمتانه، به «شرق» 
می گوید: به تازگی ارزیابان داخلی و کارشناسان دفتر ثبت آثار 
تاریخی از پایگاه هگمتانه بازدید کرده تا ایرادها را شناســایی 
و اقدامــات لازم برای رفع آنها را اعــلام کنند. آقای پورعلی، 
مدیــرکل دفتر ثبــت آثار، حفــظ و احیای میــراث معنوی و 
طبیعی، در ســه سال گذشــته عرصه هگمتانه را مشخص و 

بسیاری از ایرادها و مشکلات پرونده را رفع کرده است.
او در رابطه با زمان ارسال پرونده هگمتانه و مرکز تاریخی 
همدان به نشســت یونســکو می گویــد: در حال حاضر پرونده 
ماســوله و کاروانسراها در نشســت عربستان مطرح می شود؛ 
چراکه ســال گذشته ارزیابان یونسکو ماسوله و کاروانسراها را 

مورد ارزیابی قرار داده اند. همدان هنوز ارزیابی نشده است.
محمدیان منصور می افزاید: ارزیابان امســال برای ارزیابی 
هگمتانــه و مرکــز تاریخی همدان به این شــهر ســفر کرده، 
منطقــه را مورد ارزیابی قرار می دهند و ســپس در نشســت 

شهریور سال آینده گزارش خود را ارائه می دهند.
او در رابطــه بــا نتیجه نشســت یونســکو در ســال آینده 
می گوید: چهار حالت وجود دارد؛ نخست اینکه پرونده بدون 
هیچ چالشــی پذیرفته می شود که در مورد پرونده هگمتانه و 
مرکــز تاریخی همدان بعید به نظر می رســد. در میان تمامی 
پرونده هایی که از ســوی ایران به یونســکو ارسال شده است، 
تعداد اندکی بدون هیچ چالشــی پذیرفته شده اند. معمولا در 

پرونده های حوزه شهری، ایرادها و اشکالاتی پیدا می شود.
مدیــر پایگاه هگمتانه می افزاید: حالت دوم آن اســت که 
پرونــده اصلاحات جزئــی دارد و باید رفع شــود و اصطلاحا 
پرونــده ریفــر Refer (ارجاع داده) می شــود. در برخی موارد 
 Defer پرونده اصلاحات اساســی نیــاز دارد و اصطلاحا دیفر
می شود یا به تعویق می افتد. در حالت چهارم پرونده ریجکت 
Reject یا همان رد شــده می شود و مورد پذیرش یونسکو قرار 

نمی گیرد.
محمدیان منصور امیدوار اســت پرونــده هگمتانه و مرکز 
تاریخی همدان ریفر داده شــده و با چند اصلاح جزئی مورد 
تأییــد قرار بگیرد. او تأکید می کند: پرونده بدون ایراد نیســت؛ 

توقع نداریم بدون هیچ مشکلی ثبت جهانی شود.
 هر سال یک امتیاز برای ثبت جهانی در یونسکو داریم

سال گذشــته نشست یونســکو حذف شــده و امسال دو 
پرونده در نشســت پیش رو مطرح می شــود. اما از سال آینده 

مجددا ایران یک پرونده را سالانه می تواند مطرح کند.
مهــرداد حمزه، کارشــناس میراث فرهنگی، به «شــرق» 
می گوید: پرونده هگمتانه بهمن ســال گذشــته به یونســکو 
ارسال شد. پیش بینی می کنیم ارزیابان آخر تابستان به همدان 
ســفر کرده و منطقه را مورد ارزیابی قرار دهند. قطعا پرونده 
هگمتانه امســال در اجلاس یونســکو مطرح نخواهد شــد؛ 

چراکه دو پرونده مهم داریم که در نوبت قرار دارند.
او تأکید می کند: پرونده ماســوله و کاروانســراهای ایرانی 
ســال گذشــته قرار بود در اجلاس یونســکو مطرح شود، اما 
سال گذشــته قرار بود اجلاس در روسیه برگزار شود و روسیه 
درگیر جنگ با اوکراین بود که به همین دلیل اجلاس لغو شد. 

بنابراین پرونده های سال گذشته امسال مطرح می شود.
حمــزه می گویــد: هر ســال تنها یــک امتیاز بــرای ارائه 
پرونده هــای ثبــت جهانی داریم، امــا به دلیل لغو جلســه 
یونسکو در سال گذشته، امسال دو پرونده از سوی ایران مطرح 
می شود. اگر اتفاق خاصی رخ ندهد، هگمتانه برای سال آینده 
به یونسکو ارسال خواهد شد. برای ثبت هگمتانه چند مشکل 
مهم وجود داشــت که دو مشــکل کامل حل شد. ساختمان 
حوزه هنری طبقاتی اضافی داشت که تخریب شد و به حالت 

استاندارد برگشت و اکنون ارتفاع مناسبی دارد.
 حذف آسفالت و مسیر تردد خودرو

او می افزاید: حذف آســفالت و مســیر تردد خودرو از تپه 

هگمتانــه اقــدام مهمی بود که در ســه مرحله انجام شــد. 
آســفالت جمع شده و مسیر جدیدی برای دسترسی به بازار و 

منطقه آهن فروشان تعریف شده است.
این فعال میراث فرهنگی می گوید: پرونده همدان شــامل 
هگمتانه و مرکز تاریخی شــهر اســت که ۸۰ هکتار می شود. 
آثار متعددی در مرکز تاریخی شــهر واقع شده است. یکی از 
این آثار، بازار ســنتی همدان اســت که باید ساماندهی شود. 
اقدامات مربوطه از یک ماه گذشــته آغاز شده، اما ساماندهی 
بــازار و آثار تاریخــی و ابنیــه تاریخی در محــدوده تاریخی 
شهر طی چند ماه تمام نمی شــود. با این همه، آغاز اقدامات 
ضروری به یونسکو نشان می دهد که مسئولان برای حفاظت 
و ســاماندهی از بافت تاریخی شــهر برنامه ریــزی کرده اند. 
ســاماندهی باید به طــور کوتاه مدت، میان مــدت و بلندمدت 

برنامه ریزی شود و صورت بگیرد.
او می افزاید: باید برنامه کاری تدوین شــود تا به یونســکو 
ثابت شــود هم مســئولان و هم مردم بــرای حفاظت هرچه 
بیشــتر از بافت تاریخی هگمتانه و ابنیه تاریخی مرکز شــهر 
فعالیت می کنند. اگرچه مردم نیز با فعالان میراث فرهنگی و 
مســئولان همراه شده اند، اما بازاریان و مغازه داران می ترسند 
کــه بــه کسب و کارشــان صدمه بخــورد. در ایــن زمینه باید 

اطلاع رسانی شده و مردم را قانع کنیم.
 ماه آینده ارزیاب ها به همدان می آیند

پرونده هگمتانه ســال گذشــته به یونســکو ارسال شده و 
ماه آینده ارزیابان به همدان ســفر می کنند، اما ممکن اســت 
در نوبــت اول این پرونده تأیید نشــده و به ســال های بعدی 
موکول شــود. به هر روی جواب ارزیابی پرونده، ســال آینده 

ارسال می شود.
میلاد وندایی، باستان شــناس، به «شرق» می گوید: پرونده 
هگمتانه از ســال گذشــته به یونســکو ارسال شــد. امسال 
نیــز این پرونده نماینده ایران در یونســکو اســت. ارزیاب های 
یونســکو تا یک مــاه دیگر بــه همدان ســفر می کننــد تا از 
نزدیک هگمتانه را بررســی کنند. سال آینده نتیجه بررسی ها 

مشخص می شود.
او می افزاید: هگمتانه از قدیمی ترین شهرهای جهان است. 
اینجا پایتخت مادها و پایتخت تابستانی هخامنشیان بود. سه 
شــهر در دنیا وجود دارند که هم قدیمی ترین شهرهای دنیا و 

هم پایگاه بسیاری از حکومت ها بوده اند؛ آتن، رم و همدان.
 همدان؛ پایگاه حکومت  های بزرگ

آتــن، رم و هگمتانــه از جملــه قدیمی تریــن و مؤثرترین 
شــهرهای جهان هســتند که همچنان پویا بوده و زندگی در 

آنها جریان دارد.
وندایی می گوید: این سه شهر از سه هزار سال قبل تاکنون 
همچنــان پویا بــوده و مردم در آنها ســکونت داشــته و به 
داد و ســتد می پردازند. زندگی در این سه شهر همچنان تداوم 
دارد. همدان از نظر تاریخی جزء برجســته ترین شهرهای دنیا 
به شمار می رود. گردشگری همدان تاریخی بوده و گردشگری 

طبیعی تا پزشکی در آن فعالیت چندانی ندارد.
او می افزایــد: ســازمان میــراث فرهنگــی، شــهرداری و 
دولت های مختلف، از دهه ۴۰ به خریداری و تملک خانه های 
واقع  شــده در عرصه و حریم هگمتانه پرداختند. تاکنون بیش 
از ۳۰ هکتار از عرصه هگمتانه خریداری شده، خانه ها تخریب 
شــده و حریم هگمتانه گسترش یافته است. این یک قانون در 
تمام کشور است که خانه های ساخته شده در عرصه و حریم 
آثار باســتانی از طرف شــهرداری و ادارات میــراث فرهنگی 
تملک شده و پس از تخریب، زمین آن به محوطه اثر باستانی 
مربوطه افزوده شــود؛ چراکه در عرصه و حریم آثار باستانی 

نباید ساخت وسازی انجام شود.
این باستان شناس می گوید: به طور مثال در عرصه و حریم 

تخت جمشید نیز خانه ها خریداری شده و تخریب شده اند.

 همکاری مسئولان و تأثیرگذاری رسانه ها
وندایــی معتقد اســت پرونــده ثبت جهانــی هگمتانه تا 
همدان موجب شــده مسئولان استانی و کشــوری با یکدیگر 
هماهنگ شــده و اقدامات لازم برای ثبت جهانی این پرونده 
را انجام دهند. به باور او رســانه ها و فعالان میراث فرهنگی 
در این امر بســیار مؤثر بوده اند. او می افزاید: انتهای هگمتانه 
میدان هفت تیر توسط استانداری و شهرداری و سازمان میراث 
فرهنگی تملک شده، مسدود شده و آسفالت آن برداشته شده 
اســت. بخشــی از خیابان اکباتان و عرصه اکباتان به عرصه 
هگمتانه افزوده شده اســت. پرونده تنها متعلق به هگمتانه 
نبوده و بافت تاریخی همدان را نیز شامل می شود. در پرونده 
هگمتانــه، خیابان اکباتان، پیرامون بازار و گنبد علویان و تمام 
کاروانسراهایی که در این مسیر است تا میدان مرکزی شهر و از 
میدان مرکزی شــهر تا میدان آرامگاه بوعلی سینا و دو خیابان 

در عرصه اصلی ثبت جهانی واقع شده اند.
این باستان شــناس می گوید: کاروانســراهای متعددی در 
این مســیر واقع شــده اند. ۵۰ اثر ثبت ملی و ۱۲ کاروانسرای 
ثبت شــده در آن وجــود دارنــد. کاروانســرایی که ۴۰ ســال 
بودجه ای برای مرمت آن وجود نداشــت، امسال مرمت شده 
اســت و ســال های آینده نیز قطعا تمامی کاروانسراها احیا و 
مرمت خواهند شــد. میراث فرهنگی در حال حاضر در حال 

مرمت ۱۵ کاروانسرا ست.
او با اشــاره به اینکه مردم نســبت به این پرونده و توسعه 
عرصــه و حریــم هگمتانــه دید منفــی داشــتند و معترض 
بودنــد، بیان می کنــد: معمولا فعالان بازار بیــش از همه به 
این اقدامــات معترض بودند، اما با مذاکــرات فعالان میراث 
فرهنگی، فرهنگ سازی و تبلیغات شورای شهر، اکنون نگرش 
مثبتی به ثبت جهانی پرونده دارند. شورای شهر نیز تبلیغات 

بسیاری در این زمینه داشته است.
 کمبود بودجه و زمان برای رفع مشکلات

مشــکلات و ایرادهایی در پرونده موجود است، اما کمبود 
زمــان و بودجه مانع از آن اســت که پیش از ســفر ارزیابان، 

تمامی این مشکلات رفع شود.
وندایی با اشاره به اینکه آســیب ها و مشکلاتی در پرونده 
موجود اســت اما به مــرور زمان رفع می شــود، بیــان کرد: 
ممکن اســت در ســال نخســت پرونده را رد کنند، اما از ۲۴ 
پرونده ارســالی از ســوی ایران، تنها چهار پرونــده در نوبت 
نخســت توســط یونســکو تأیید شــده اســت. بنابراین تأیید 
پرونــده پس از دو ســال ایرادی نــدارد. رفع آســیب ها هم 
بودجــه و هم زمان کافــی می خواهد که در اختیــار نداریم. 
تغییر مدیریتــی در میراث فرهنگی و شــهرداری اقدامات را 

به تعویق انداخت.
او با اشــاره به صلح میان ادیان مختلف در هگمتانه، بیان 
می کند: آرامگاه استر و مردخای، کلیسای گریگوری استپان یا 
کلیســای گریگوری استفان و مســجد جامع در همین منطقه 

واقع شده است. همدان میزبان تمامی ادیان است.
وندایــی می گوید: آقــای طالبیان، معاون پیشــین میراث 
فرهنگی، در این پرونده بســیار مؤثر بوده و همچنان در حال 
پیگیری آن است. در حال حاضر اداره میراث فرهنگی همدان 
۲۲ پرونــده مرمتی در محوطه هگمتانه دارد. اکنون شــرایط 
نســبت به گذشــته بســیار تغییر کرده و مردم نیــز همکاری 
می کنند. آقای محمدیان منصور، رئیس پایگاه هگمتانه نیز در 

پیشبرد این پرونده بسیار مؤثر بوده است.
 کهن ترین تپه ایرانی

هگمتانه از کهن ترین تپه های کشور بوده که پایگاه تمدنی 
ایران نیز به شــمار می رود. همدان نیز زادگاه برترین مشاهیر 
ادبی، فلســفی و علمی کشور به شــمار می رود. ثبت جهانی 
آثار در یونسکو می تواند منجر به جذب توریست های ورودی 

و رونق گردشگری شود.

شرق: فصل تغییرات در شهرداری هنوز به اتمام نرسیده است ؛ این روزها شهرداری 
تهران روزانه چند حکم را تمدید می کند و برخی مدیرانش را هم جابه جا می کند.
روز گذشــته مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توسعه ســرمایه انسانی و امور 
شورای شــهرداری، در صحن شورای شهر تهران گزارشی از عملکرد این معاونت 
ارائــه داد و به موضوع ثبات مدیریتی در شــهرداری پرداخــت. برخی از اعضای 
شــورای شهر تهران به عمر کوتاه مدیران شــهری انتقاد داشته و معتقد بودند در 

این وضعیت اجرای برنامه های بلند   مدت امکان پذیر نیست.
اما باقری توضیح داد: شــهردار تهران برای ۱۲۸ جایگاه حکم صادر می کند و 
۶۸ درصد از افراد منصوب شــد ند و در مجموع دو ســوم از مدیران هیچ تغییری 
نداشته اند و ثبات مطلق را شاهد بود یم. در شهرداری تهران ۲۲ درصد جابه جایی 

شغلی را دنبال کردیم و جابه جایی ها نیز همگن بوده است.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت و حقوقی شورای شهر تهران، در واکنش 
به گزارش معاون برنامه ریزی، توســعه سرمایه انســانی و امور شورای شهرداری 
تهــران بــا بیان اینکــه در انتصاب مدیران دقت شــود که شــهرداری را به  خوبی 
بشناسند، گفت: باید در این زمینه دقت شود که برای مثال مدیر منتخب هم کلاسی 

فرد خاصی نباشد؛ چون بدنه شهرداری این موضوع را می بیند.
ســوده نجفی، رئیس کمیته سلامت شورای شــهر نیز با بیان اینکه شهرداری 
تهــران حدود ۷۰ هزار نیروی انســانی دارد، گفت: تعدادی از این نیروها از مســیر 
هادیان شــهر، خدمــات اداری و حامیان شــهر فعالیت می کنند و عــده ای از این 
کارکنــان بســیار توانمند هســتند. تأکید ما این بــود که انتخاب معاونــان از بدنه 
شــهرداری باشــد، اما تمام معاونان خارج از بدنه انتخاب شــدند. در پست های 
میانی شهرداری باید از بدنه درونی انتخاب شوند؛ چراکه خلاف این موضوع باعث 
بی انگیزگی کارکنان می شــود و یک کارمند دارای مدرک دکتری ۲۰ سال در جایگاه 

کارشناس در شهرداری فعالیت می کند.
احمد صادقی اما در تأیید آمارهای شهرداری، با بیان اینکه ۶۷ درصد از مدیران 
بالای ۲۳ ماه است که در جایگاه خود حضور دارند، یادآور شد: ۱۱ درصد از مدیران 

نیز ارتقا یافته اند که باید اطلاع رسانی شود.
ناصــر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورای شــهر، درباره ادعای 
رضایت کارکنان شــهرداری از عملکرد شــهرداری در حوزه منابع انسانی و ثبات 
مدیریتی توضیح داد : کسب رضایتمندی این حجم از پرسنل با هم و تنوع عضویت 
کارکنان راحت نیســت و در هیچ ســازمانی جلب رضایــت صد درصدی صورت 
نگرفته و حتی اگر ۷۰ درصد رضایت کسب شود، نمره قابل قبولی است. در حوزه 
منابع انســانی اقدامات قابل لمس اســت و اعطای تســهیلات در فرایند عادلانه، 
سفرهای ســیاحتی و زیارتی، ارتقای شغلی پرسنل و مواردی از این قبیل مشاهده 
شده و چهار مجموعه زیر نظر معاونت برنامه ریزی در حال خدمات رسانی مداوم 

به کارکنان هســتند. اما این را باید بگوییم که یک انتصاب اشــتباه، این خدمات را 
تحت تأثیر قرار می دهد.

او با بیان اینکه در ســال اول این دوره برای هفت نفر از معاونان حکم زده شد 
و در ســال دوم چهار نفر تغییر کردند، یادآور شــد: در ســال ۱۴۰۰ تعداد ۲۴ حکم 
برای مدیران عامل سازمان ها صادر شد و ۱۲ حکم در سال دوم تغییر کرد. ۵۷ نفر 
از ۱۲۹ حکم صادر شــده تغییر کردند و ۱۱ نفر نیز جابه جا شــدند. وی با بیان اینکه 
۶۸ درصد احکام جابه جا شــد، گفت: وقتی شــهردار یا معاونی تغییر می کند، به 
تدریج مدیران زیر نظر آنها جابه جا می شــوند و حجمی از تغییرات شکل می گیرد؛ 
بنابراین باید این موضوع مدیریت شود و کمیته انتصابات در این زمینه پاسخ دهد.
امانی با تأکید بر اینکه تمام خدمات را می توان ارائه داد، اما به طور ناگهانی در 
یک منطقه فردی از بیرون از سیســتم وارد منطقه می شود و این موضوع تأثیرگذار 
اســت، گفت: شهرداری برای تبدیل وضعیت نیروها با برگزاری آزمون استخدامی 
اقــدام کند و برخورداری از ۵۰ درصد فوق العاده حقوق برای کارکنان شــهرداری 

اجرائی شود.
 دخالت شهرداری، حق رأی کارکنان را گرفت

امانی در تذکری هم از لغو حق رأی صندوق ذخیره کارکنان شــهرداری تهران 
توســط بانک مرکزی به دلیل دخالت های مغایر با قانون علیرضا زاکانی، شهردار 

تهران، خبر داد.
او خطاب به چمران گفت: در اواخر دوره دوم شورا که خودتان ریاست شورا را 
بر عهده داشــتید، لایحه ای برای تأسیس صندوق ذخیره کارکنان شهرداری تهران 
به شــورا آوردیم. آن زمان شهرداری سه استراتژی در راستای حوزه منابع انسانی 
داشــت که عبارت بودند از امنیت شــغلی، کمک به حل مشکل مسکن کارکنان و 
ثروت ســازی برای کارکنان. در بخش ثروت ســازی دو کار انجام شد که یکی خرید 
ســهام بانک شهر برای کارمندان شــهرداری بود و دیگری تشکیل صندوق ذخیره 
کارکنان . این صندوق بعدها که بانک شــهر تشــکیل شد، با ســرمایه کارکنان پنج 
درصد ســهم بانک شــهر را خرید؛ یعنی علاوه بر اینکه شهرداری ۱۰ درصد سهام 
بانک شــهر را داشــت، پنج درصد هم صندوق ذخیره کارکنان با ســرمایه پرسنل 

سهامدار بانک شد.
امانــی اضافه کــرد: در تاریخ ۲۹ آذر ۱۴۰۰ به شــهرداری تهران تذکری دادم و 
گفتم صندوق ذخیره کارکنان یک شــخصیت مســتقل حقوقی است یا به تعبیری 
بخــش خصوصی تلقی می شــود و احکام هیئت مدیره این صندوق نباید توســط 
شــهردار تهــران صادر و امضا شــود و این در آینــده برای شــهرداری و صندوق 
مشکلات حقوقی ایجاد می کند. هفته گذشته مجمع بانک شهر برگزار شد و بانک 
مرکزی رســما به بانک شهر نامه زد که صندوق ذخیره کارکنان در این مجمع حق 
رأی ندارد؛ چون وابســته به شهرداری تهران است و استنادش هم احکامی است 

که شهردار تهران برای اعضای هیئت مدیره این صندوق صادر کرده است.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه تأکید کرد: برابر قانون، بانک مرکزی درست 
می گوید و نهادهای عمومی غیردولتی می توانند حداکثر ۱۰ درصد سهام یک بانک 
را داشته باشند. آنها می گویند صندوق وابسته به شهرداری است و مستقل نیست 
و سهامش ۱۵ درصد شده و آن پنج درصد دیگر حق رأی ندارد. در جلسه مجمع 
هفته پیش بانک شهر، این حق رأی را از صندوق گرفتند و اجازه ندادند صندوق در 
رأی گیری شرکت کند. همان چیزی که پیش بینی می کردیم و تذکری که حدود دو 
ســال قبل در اوایل این دوره به شهرداری دادم که صندوق یک مجموعه مستقل 
است و با پول کارکنان شهرداری تشکیل شده و این سهام با پول کارکنان شهرداری 
خریداری شــده و سعی کنید اســتقلال این صندوق را حفظ کنید، اما به آن توجه 

نکردند و الان دودش دارد به چشم کارکنان شهرداری تهران می رود.
امانی گفت: نگرانم که منهای حق رأی، این پنج درصد سهام کارکنان شهرداری 
از طریق صنــدوق هم به خطر بیفتــد و بنابراین از شــهرداری تهران می خواهم 
به ســرعت مانع پایمال شــدن حق کارکنان و از بین رفتن این سهام صندوق ذخیره 

در بانک شهر شود.
 زاکاتی تذکر حجاب گرفت

اما در صحن روز گذشــته برخی از اعضای شــورای شــهر تهران به وضعیت 
حجــاب در فضاهــای عمومی شــهر از جمله مترو و فروشــگاه های شــهروند و 

بوستان ها اشاره کردند و به شهردار تهران تذکر دادند.
محمــد آقامیــری، رئیــس کمیته عمران شــورای شــهر تهران، با اشــاره به 
صرف هزینه های میلیاردی شــهرداری برای بوســتان ها گفت: بــا این وجود، در 
مناســب ترین فصل ســال برای حضور شــهروندان در بوســتان ها، شاهد تجمع 

معتادان، سگ گردانی و موضوع بی حجابی در بوستان ها هستیم که سلب آرامش 
شهروندان را به دنبال داشته و بوستان ها یا به باغ وحش یا به محل تجمع اراذل 
و اوباش تبدیل شــده است. متأسفانه نیروی انتظامی در این زمینه یا حضور ندارد 
یــا منفعل عمل می کند و ایراد ضعف قانون را مطرح می کند. قوه قضائیه در این 
زمینــه قانون ندارد و با وجود اینکه تمام کشــورهای دنیا قوانینی برای نگهداری 
حیوانات خانگی دارند، در کشــور ما هیچ برخوردی صورت نمی گیرد و ســکوت 
می کنند و در نهایت تابلویی در پارک ها در این زمینه نصب می شــود. از کمیسیون 
حقوقی می خواهیم موضوع را در دستور کار قرار دهند؛ چون مردم فکر می کنند 
شــهرداری که بوســتان ها را ایجــاد کرده، وظیفــه برخورد بــا اراذل و اوباش و 
جمع آوری معتادان را هم بر عهده دارد، در حالی که پلیس باید وارد شود اما آنها 

هم از ضعف قوانین سخن می گویند.
مهــدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورا نیز درباره وضعیت پوشــش در 
فضای متــرو و خیابان ها  تصریح کرد: مباحث و مســائل مربوط به حوزه عفاف و 
حجاب به هیچ وجه قابل قبول نیســت. ما این مسئله را در فروشگاه شهروند، برج 
میلاد و ســایر اماکن نیز داریم. به نظر می رسد متأسفانه مدیریت شهرداری تهران 
اهتمام جدی و اقدام مناســب نســبت به قانون عفاف و حجاب  ندارد و با وجود 
تذکر قبلی، بار دیگر به مســئولان مترو متذکر می شــویم با افرادی که نســبت به 
شرایط نامناسب مترو در مقابل ساختمان مرکزی شهرداری حضور دارند، گفت وگو 
کنند و پیشــنهاد می شود نسبت به این واجب الهی دغدغه بیشتری داشته باشد و 
امیدواریــم این آخرین تذکر ما در این زمینه در صحن بوده و نیازی به تکرار مجدد 
آن نباشــد؛ در غیر این صورت می تواند مقدمه ای برای ســؤال از شــهردار تهران 

درباره وضعیت نامناسب مترو باشد.
 تذکر تکراری پل های عابر پیاده

حبیب کاشــانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شــهر تهران نیز در 
تذکری درباره وضعیت و ظاهر نامناســب پل های عابر پیاده گفت: از اشــتباهاتی 
که ما مرتکب شــدیم، واگذاری مســئولیت پل های عابر پیاده به سازمان زیباسازی 
بود؛ چرا که این سازمان به خوبی از عهده انجام وظیفه خود در این زمینه برنیامده 
اســت. مشاهدات حاکی از مشــکلات فنی و ظاهری از نظر زیبایی تعداد زیادی از 

پل های عابر پیاده در سطح شهر است.
وی افزود: پل عابر پیاده مقابل ساختمان بازنشستگی در خیابان نواب از لحاظ 
نما و فنی آســیب دیده و این مســئله برای کارمندان سالمند ما مشکلاتی را ایجاد 
کرده اســت. بر این اساس درخواست می شود نسبت به واگذاری این مسئولیت به 
ســازمان زیباسازی تجدید نظر شود؛ زیرا این موضوع در حیطه وظایف این سازمان 
نمی گنجد و بهتر اســت این وظیفه بار دیگر به بخش حمل ونقل واگذار شــود تا 

مشکلات ایجاد شده رفع شوند و مردم به سهولت از این پل ها استفاده کنند.


